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خطیب موقت نماز جمعه تهران گفت: امروز ثروت 
ملی را یا مصرف می کنیم یــا راه قاچاق را برایش 
فراهم می کنیم. مجلــس و دولت محترم با مردم 
صحبت کنید، اولا دنیای مردم را آباد کنید ثانیا آخرت 

مردم را آباد کنید.
به گزارش ایلنا، حجت الاسلام سید محمد حسن ابوترابی فرد 
در خطبه  این هفته با اشاره به نامه حضرت علی علیه السلام به 
مالک اشتر گفت: انسانی در هرم قدرت قرار می گیرد که دارای 
تقوا باشد. یعنی مردم و جامعه، قدرت سیاسی خطر آفرین است، 
مراقب باشید. قدرت مسیر حرکت انســان را مورد تهدید قرار 
می دهد.خطیب موقت نماز جمعه تهران تاکید کرد: یکی از موارد 
کنترل قدرت در مدیران جامعه خصوصا در جامعه اسلامی تقوا 
و علم است و در ولایت فقیه محور تقوا است. حضرت علی به 
مالک اشتر گفت قرآن را محور قرار بده.وی ادامه داد: در قرآن سه 
اصل شایسته سالاری،  علم و وحی فصل الخطاب است .حضرت 
علی به مالک بیان کرد مالک مراقب باش نفس اماره خطرناک 
است.ابوترابی فرد تاکید کرد: در منطق دین مراقبه از کنترل هوی 
و هوس آمده است. قرآن افراد جامعه را به دو دسته تقسیم می کند، 
کسی که هوا و هوس در او حاکمیت می کند ایمان در مدیریت 
او نقشی ندارد. گروه دوم که خوش حال این انسان است، در یک 
قله ای از معرفت قرار دارند. زیرا خدا شــناس است و در محضر 
خدا است. همانطور که امام عالی قدر فرمود مردم عالم محضر 

خداست و در محضر خدا معصیت نکنید.وی با بیان این که همه 
باید با معرفت در محضر خدا قرار داشته باشند، گفت: مسئولین باید 
معرفت و علم داشته باشد. تصمیم سازی باید بر اساس مبنای 
علمی، توحیدی و معرفتی باشد. اخلاق سیاسی باید در کنار قانون 
باشد. عامل اخلاق سیاسی نقش تعیین کننده در سلامت و پویایی 
جامعه دارد.خطیب این هفته نماز جمعه تهران خاطرنشان کرد: 
همان طور که در جمهوری اسلامی ایران باید قانون محور باشد، 
عملکرد مسئولان باید منطبق با موازین و اصول اخلاق اسلامی 

باشد .وی تاکید کرد: نقش عنصر اخلاق سیاسی در گسترش 
سرمایه اجتماعی بسیار تعیین کننده است. نقش اخلاق سیاسی 
مدیران در ارتقا اعتماد عمومی بســیار موثر است. اعتماد مردم 
دســتاورد عمق تعهدات عملی مسئولان به اصول حکمرانی و 
قواعد اسلامی است.ابوترابی فرد بیان کرد: این که مقام معظم 
رهبری به دیدار چهره به چهره با مردم تاکید دارند، نشان از این 
مهم دارد . اخلاق اعتمادآفرین است باید مدیران و مسئولان در 
همه سطوح اخلاق، ادب و تواضع را به عنوان یک تکلیف الهی 

مد نظر قرار دهید.خطیب این هفته نماز جمعه تهران در بخش 
دیگری از خطبه های خود بیان کرد: مهم ترین خصایص انسان 
متقی و جامعه آراسته به تقوا دوری از اسراف است. رهبر انقلاب 
اسلامی در دیدار با اعضای شورای عالی فرهنگی به مقوله اسراف 
تاکید کردند.  اسراف در حامل های انرژی و آب نهادینه شده است 
که یکی از مسائل اجتماعی و فرهنگی کشور است.وی یادآور شد: 
در دوره کاهش دما قرار داریم و طبق آمار مقامات رسمی کشور 
مصرف گاز در بخش های تجاری و خانگی به ۶۰۳ میلیون مکعب 
در روز رسیده است. این در حالی است که در اواخر دی ماه ۱۴۰۰ 
در حدود ۶۰۰ میلیون متر مکعب بود و این رشد معناداری است.
ابوترابی فرد افزود: در سال ۲۰۲۱ میلادی سهم ایران در سطح 
تولید گاز در دنیا ۴/۶  بوده است و رتبه دوم ذخایر گازی در جهان 
را دارد اما مصرف ما ۶ درصد است یعنی آنچه که تولید می کنیم، 
مصرف می کنیم. در ســال گذشته از اول آذر تا ۳۰ اسفند سال 
گذشته، تولید روزانه ۸۰۰ میلیون متر مکعب در روز بوده است و 
مصرف در حدود ۴ ماه ۵۴۰ میلیون متر مکعب بود اما امسال در 
عرض چندماه به ۶۰۰ میلیون متر مکعب رسیده است. در سال 
۱۴۰۰ ما روزانه ۹۰ میلیون متر مکعب ناترازی گاز داشتیم، این 

چه وضع مصرف در کشور ماست؟
خطیب نماز جمعه تهران ادامه داد: تیرماه ۸۹ مقام معظم رهبری 
سیاســت های تغییر الگوی مصرف را ابلاغ می کنند تا مدیران 
اجرایی کنند نه این که چاپ کنند. متوسط رشد مصرف گاز طبیعی 

در ۱۰ سال گذشته ۴/۶ درصد بوده است، سیاست های اصلاح 
الگوی مصرف برای این ابلاغ اصلاح الگوی مصرف برای خلق 
ثروت انجام شــود. وی ادامه داد: امروز ثروت ملی را یا مصرف 
می کنیم یا راه قاچاق را برایش فراهم می کنیم. مجلس و دولت 
محترم با مردم صحبت کنید، اولا دنیای مردم را آباد کنید ثانیا 
آخرت مردم را آباد کنید.ابوترابی فرد  با اشاره به سرمایه اجتماعی 
گفت: سرمایه اجتماعی مفهمومی در ادبیات سیاسی جهان است،  
سطح اعتماد،  آگاهی و مشارکت سه رکن اصلی سرمایه اجتماعی 
است و هر خانواده این سه رکن را داشته  باشند در سطح بالاتری از 
سرمایه اجتماعی قرار دارند.وی افزود: هر مقدار اعتماد و مشارکت 
افزایش پیدا کند دو شــاخصه اصلی سرمایه اجتماعی ارتقا پیدا 
کرده است. سطح اعتماد حکایت از سطح مشارکت دارد و سطح 

مشارکت تعیین کننده سرمایه اجتماعی است.
خطیب جمعه تهران تاکید کرد: بالاترین سطح سرمایه اجتماعی 
اعتماد است، نخستین حوزه در سطح افزایش سرمایه اجتماعی 
خانواده است. پدر و مادران باید سطح سرمایه اجتماعی را افزایش 
دهید.وی بیان کرد: در زمانی که سرمایه اجتماعی مطرح نبود 
اســلام صله رحم را تاکید کرد در دوران کووید ۱۹ این سرمایه 
اجتماعی آسیب دیده که باید ترمیم جدی شود. یکی از مهم ترین 
ارکان ســرمایه اجتماعی که حفظ نهاد خانواده است،  در ایران 
و جهان که آســیب دیده است و ماهم مصون نیستیم. افراد و 

گرو ه های جامعه اعتمادشان به یکدیگر کاهش یافته است.

ابوترابی فرد خطیب جمعه تهران: 

سرمایه اجتماعی آسیب دیده ، باید ترمیم جدی شود  عملیاتی شدن قوانین حوزه مسکن 
نابسامانی بازار ملک را کاهش می دهد

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: شرایط فعلی بازار مسکن و نابسامانی 
حاکم بر آن ایجاب می کند، هر چه سریع تر قوانین وضع شده در این حوزه 

از جمله قانون جهش تولید مسکن، عملیاتی شود.
به گزارش بازار، اصغر ســلیمی، با بیان اینکه تامین مســکن روستایی و کمک به نوسازی 
بافت های فرسوده در مناطق کمتر برخوردار، انباشت تقاضا در شهرهای پرجمعیت را کاهش 
می دهد گفت: توجه به نوسازی بافت های فرسوده و اجرای دقیق قانون جهش تولید مسکن با 
حمایت بانک ها و پرداخت تسهیلات ارزان قیمت می تواند گام مهمی در مسیر ساماندهی بازار 
مسکن تلقی شود. نماینده مردم سمیرم در مجلس، با تاکید برتوجه به مسکن روستایی افزود: 
تسهیل شرایط پرداخت وام ۲۰۰ میلیون تومانی مسکن روستایی و برخورداری بخش کثیری 
از جامعه روستایی کشور از این امتیاز موجب نوسازی بافت های فرسوده و ناایمن روستاها شده 
و زمینه بازگشت به روستاها و مهاجرت معکوس را نیز فراهم می کند.وی عنوان کرد: شرایط 
فعلی بازار مسکن و نابسامانی حاکم بر آن ایجاب می کند که هر چه سریع تر قوانین وضع شده 
در این حوزه از جمله قوانین مربوط به نوسازی بافت های فرسوده و قانون جهش تولید مسکن، 
عملیاتی شود. بی تردید این امر می تواند نابسامانی بازار مسکن را کاهش داده و با کنترل تقاضا 
مانع جهش یک باره نرخ ها شود.عضو کمیسیون اقتصادی مجلس، اضافه کرد:ایجاد هماهنگی 
میان دستگاه های مختلف برای ارتقا عملکرد وزارت راه و شهرسازی ضرورت دارد چرا که اجرای 
برنامه ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی در کنار رسیدگی به وضعیت نامناسب حمل و 

نقل دریایی، هوایی و جاده از عهده یک وزارت خانه به تنهایی بر نخواهد آمد.

نماینده مردم تبریز؛
  اگر ملت را نادیده بگیریم، نمی توانیم

جوابگوی اداره کشور باشیم
احمد علیرضا بیگی در مورد فیلترینگ گفت: شیوه فیلترینگ در فضای مجازی 
جواب نمی دهد. یعنی این گونه انسدادها برای کشوری مثل جمهوری اسلامی 
ایران با این سابقه، گذشته و نقش آفرینی مردم در صحنه های مختلف که 

سبب قدرت کشور ما شده، غیر ممکن است.
نماینده مردم تبریز در مجلس در گفتگو با اقتصادآنلاین در خصوص مشــکلات اینترنتی و 
فیلترینگ ها گفت: حال و روز مجلس در مواجهه با آنچه که امروز در جامعه رخ می دهد، کاملًا 
مشخص است. یعنی ما نمی توانیم انتظاری فراتر از ظرفیت امروز مجلس داشته باشیم.وی در 
ادامه توضیح داد: مجلس اکثریت خود را در قالب همان بیانیه ۲۲۷ نفری نشــان داد که برای 
مواجهه با اعتراضات امضا جمع کرده بودند. از آنجایی که این بیانیه بازتاب ملی و عمومی داشت، 
الان نمی توانند اعلام کنند چه کسانی امضا کردند و چه کسانی امضا نکردند. برهمین اساس 
نمی توانید انتظار بیشتری از این مجلس داشته باشید.در خصوص فیلترینگ ها این نماینده اظهار 
کرد: شیوه فیلترینگ در فضای مجازی جواب نمی دهد. یعنی اینگونه انسدادها برای کشوری مثل 
جمهوری اسلامی ایران با این سابقه، گذشته و نقش آفرینی مردم در صحنه های مختلف که 
سبب قدرت کشور ما شده، غیر ممکن است. ما اگر این ملت را نادیده بگیریم، حتماً نمی توانیم 
جوابگوی اداره کشور باشیم. از این رو محدود کردن مخصوصاً به این شکل در فضای مجازی 
به هیچ وجه جواب نمی دهد.وی در مورد طرح صیانت نیز بیان کرد: طرح صیانت اگر قابل اجرا 
بود تا امروز بروز و ظهور پیدا می کرد. مجلس خود را در حل این طرح ناتوان دیده است و توپ 
را به میدان شورای عالی فضای مجازی انداخت و  ما منتظر نتیجه تصمیم شورای عالی فضای 

مجازی هستیم.

استفاده از کالابرگ الکترونیک؛ اختیاری یا اجباری؟
مدیرعامل شــرکت فناوری اطلاعات رفاه ایرانیان اعلام کرد که طرح کالا برگ 

الکترونیکی اختیاری است و یارانه نقدی هیچ استانی قطع نمی شود.
به گزارش تجارت نیوز، مدیرعامل شرکت فناوری اطلاعات رفاه ایرانیان با بیان اینکه طرح کالا برگ 
الکترونیکی اختیاری است، گفت: یارانه نقدی هیچ استانی قطع نمی شود.حمید فرداد، مدیرعامل شرکت 
فناوری اطلاعات رفاه ایرانیان اعلام کرد: دولت به منظور تقویت سلامت غذایی خانوارها این امکان را 
برای آن ها ایجاد می کند که به اعتبار یارانه بتوانند یک ماه زودتر کالاهای اساسی را خریداری کنند.وی 
افزود: طرح کالا برگ الکترونیک در حال پیاده سازی مقدمات اجرا در استان هرمزگان است. این امکان 
برای تمام جامعه یارانه بگیر هرمزگان پس از اطلاع رسانی از سوی رسانه های کشوری و استانی فعال 
خواهد شد و نیاز به هیچ اقدامی نیست.مدیرعامل شرکت فناوری اطلاعات رفاه ایرانیان در ادامه گفت: 
استفاده از اعتبار از طریق تمامی کارت های بانکی به نام سرپرست خانوار، امکان پذیر خواهد بود و در مورد 
کالاهای مشمول طرح نیز الزامی به خرید یک نشان تجاری مشخص نیست و افراد می توانند از گروه 
کالایی اعلام شده و از هر نشان تجاری دلخواه، خرید خود را انجام دهند.فرداد گفت: با توجه به تأکید 
وزیر محترم رفاه، این طرح برای یارانه بگیران اختیاری است و هموطنان پس از اعلام رسمی می توانند 

از مزایای آن بهره مند شوند.

در هفته ای که گذشت
بیشترین افزایش بها در قطعات کوچکتر سکه 

علیرغم افت چند دلاری قیت طلا در بازارهای جهانی اما این هفته نیز بازار سکه و 
طلای داخلی به سبب نوسان افزایشی نرخ ارز، روندی صعودی طی کرد و قطعات 

کوچکتر سکه همچون ربع سکه و نیم سکه با رشد همراه بود.
به گزارش ایسنا، طبق اطلاعات کسب شده از اتحادیه طلا و جواهر تهران از وضعیت یک هفته اخیر 
بازار سکه و طلای داخلی، در این هفته، قیمت ها در بازار طلا و سکه با تقویت نرخ ارز،  با افزایش نسبی 
همراه شده است؛ به گونه ای که قطعات کوچکتر سکه )ربع سکه و نیم سکه( بیشترین رشد قیمت را در 
پایان هفته نسبت به ابتدای هفته، تجربه کرده اند.این در حالیست که هر اونس طلا در یک هفته اخیر، 
گرچه در مقاطعی به کانال ۱۸۰۰ دلار هم صعود کرد اما این رشد بهای طلای جهانی، مقطعی بود و 
در نهایت به افت در مجموع پنج دلاری در پایان هفته بسنده کرد. در حال حاضر )ظهر جمعه( قیمت 
هر اونس طلا ۱۷۹۴ دلار و ۲۴ سنت ثبت شده است. بررسی آخرین قیمت های معاملاتی سکه و طلا 
در روز گذشته )پنجشنبه( بازار و تغییرات آن نسبت به ابتدای هفته، هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح 
جدید با افزایش ۱۰۰ هزار تومانی ۱۷ میلیون و ۴۵۰ هزار تومان و سکه تمام طرح قدیم با ۳۰۰ هزار 
تومان افزایش نسبت به ابتدای هفته، ۱۶ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان تعیین قیمت شدند.در هفته ای که 
گذشت نیم سکه ۵۰۰ هزار تومان و ربع سکه ۶۵۰ هزار تومان افزایش پیدا کردند که بیشترین مقدار رشد 
بین سکه ها نسبت به ابتدای هفته داشته اند. در آخرین معاملات هفته، نیم سکه  ۱۰ میلیون تومان و ربع 
سکه هفت میلیون و ۱۵۰ هزار تومان دادوستد شدند.سکه های گرمی نیز در این هفته ۱۰۰ هزار تومان 
نسبت به ابتدای هفته افزایش بها داشته و در آخرین معاملات هفته سه میلیون و ۷۰۰ هزار تومان تعیین 
قیمت شده است.هر مثقال طلای ۱۷ عیار در همین مدت ۷۵ هزار تومان افزایش قیمت داشته و به شش 
میلیون و ۸۹۰ هزار تومان رسیده و هر گرم طلای ۱۸ عیار با  ۱۸ هزار تومان رشد قیمت یک میلیون 
و ۵۹۰ هزار تومان به ازای هر گرم معامله شده است.علیرغم افزایش قیمت ها در بازار سکه و طلا، حباب 
سکه اما در این هفته کاهش را تجربه کرده و به زیر دو میلیون تومان رسیده است. در حال حاضر قیمت 
هر قطعه سکه حدود یک میلیون و ۸۹۰ هزار تومان دارای حباب است که نسبت به هفته پیش از این 

هفته که گذشت، حدود ۴۰ هزار تومان بزرگتر شده است.

خبر بد درباره بازار خودرو
 منتظر پایین آمدن قیمت ها نباشید

قیمت پژو ۲۰۶ تیپ ۲ در معاملات روز گذشته بدون تغییر ۳۵۰ میلیون تومان اعلام 
شد، با این حال این خودرو نسبت به هفته گذشته ۱۰ میلیون گران شده است.

به گزارش اقتصادنیوز، این هفته نیز بازار خودرو روند افزایشی را حفظ کرد. اوایل هفته بود که سخنگوی 
وزارت صمت خبر داد که برخی از خودروهای وارداتی به پشت مرز رسیده و عکس آنها نیز روی بیلبوردهای 
تبلیغاتی بالا رفت. با این حال در هفته سوم آذر قیمت خودروهای خارجی نیز همسو با خودورهای داخلی 
به رکوردزدنی ها خود ادامه داد. با این اتفاق به نظر می رسد تا آخرسال خبری از کاهش قیمت ها نباشد.

بازار خودرو ترمز برید؛ این جمله توصیف دقیقی از وضعیت آشفته بازار خودرو است که از اوایل پاییز امسال 
روزبه روز وخیم تر شد. عرضه قطره چکانی خودرو همچنان متهم اصلی افزایش قیمت هاست که به نظر 
می رسد مسئولان هیچ راهکاری برای حل آن ندارند. رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو نیز آب پاکی 
را روی دست متقاضیان ریخته و گفته است که خریداران هر زمانی که تصمیم به خرید گرفتند صبر 
نکنند و خودروی خود را خریداری کنند.طبق گفته مؤتمنی با بررسی قیمت ها از آبان سال گذشته تا امروز 
مشاهده می شود که ۳۰ تا ۳۵ درصد در تمامی خودروها افزایش قیمت را داشته ایم.قیمت پژو ۲۰۶ تیپ ۲ 
در معاملات روز گذشته بدون تغییر ۳۵۰ میلیون تومان اعلام شد، با این حال این خودرو نسبت به هفته 
گذشته ۱۰ میلیون گران شده است.قیمت پژو ۲۰۶ تیپ ۵ هم به ۴۱۲ میلیون تومان رسیده است. نمودار 
تغییرات قیمت نیز حاکی از این است که تیپ ۵ نسبت به هفته گذشته ۷ میلیون افزایش داشته است.
قیمت پژو پارس LX با ثبت افزایش ۳ میلیونی طی این هفته به ۴۴۳ میلیون تومان رسید.قیمت پژو 
پارس ELX-TU۵،  با ثبت افزایش ۹ میلیون تومانی به ۵۱۰ میلیون رسید. این خودرو نسبت به اول 
ماه ۲۰ میلیون گران شده است.قیمت دنا اتوماتیک توربو هم ۵ میلیون افزایش داشت. قیمت دنا اتوماتیک 
توربو با این افزایش به ۵۸۵ میلیون تومان رسید.قیمت سمند EF۷ هم ۳۸۴ میلیون تومان اعلام شد، 
اگرچه قیمت سمند روز گذشته با ثبات همراه بود اما نسبت به معاملات اول ماه ۱۴ میلیون و نسبت به 
هفته گذشته ۹ میلیون بالا رفته است.قیمت تارا دنده ای با افزایش ۳ میلیون تومانی به ۵۱۸ میلیون تومان 
رسید. قیمت این خودرو اول ماه ۴۸۰ میلیون بود که ۳۸ میلیون بالا رفته است.قیمت دنا توربو اتوماتیک 
هم نسبت به هفته گذشته ۱۰ میلیون گران شد و به ۶۰۵ میلیون تومان است.قیمت تارا اتوماتیک هم 
این هفته ۱۰ میلیون افزایش داشت و به ۶۴۰ میلیون تومان رسید.قیمت تیبا هاچبک EX نیز ۳ میلیون 
تومان افزایش به ثبت رساند. قیمت تیبا هاچبک با این در بازار آزاد به ۲۲۷ میلیون تومان رسیدقیمت تیبا 
صندوقدار SX بنزینی هم ۲ میلیون تومان گران شد و به ۲۲۱ میلیون تومان رسید.ساینا S دنده ای تغییر 
قیمت نداشت. قیمت ساینا ۲۳۸ میلیون تومان اعلام شد.قیمت کوییک معمولی نیز به ۲۳۰ میلیون تومان 
رسید که به معنی افزایش ۳ میلیونی طی یک هفته است. قیمت کوییک R هم ۲ میلیون گران شد و 

۲۳۹ میلیونی شد.قیمت شاهین ۲۵ میلیون افزایش داشت و ۴۱۰ میلیونی شد.

اخبار کوتاه 

آیت الله نوری همدانی در پاسخ به سوال یکی از نمایندگان درباره 
حجاب گفت: حجاب و عفاف دو مقوله متفاوت هستند بنابراین 
نباید این دو مقوله با یکدیگر خلط شوند، خیلی ها حجاب ندارند 
اما عفاف دارند الحمدلله زنان کشور ما عفیف هستند ما مسئولیت 
داریم این پوششی را که اسلام لازم دانسته رعایت کنیم و در این 
راه با دقت گام برداریم و با امر به معروف این فرهنگ را در جامعه 

گسترش دهیم.
به گزارش انتخاب، آیت الله نوری همدانی گفت: مردم با وجود سختی های فراوان 
و فتنه های دشــمنان، این انقلاب را حفظ کرده اند و هیچ کس حق ندارد مردم را 
نسبت به آینده انقلاب ناامید کند.جمعی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی پیش 
از ظهر دیروز با حضور در دفتر آیت الله حسین نوری همدانی در قم با این مرجع 
تقلید دیدار کردند.آیت الله نوری همدانی در این دیدار ضمن تسلیت به مناسبت ایام 
شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( مسئولیت شغلی افراد را بسیار مهم توصیف کرده 
و افزود: خداوند زمینه کمالات را در وجود انسان برای رسیدن به کمال مطلوب و 
رشد و تعالی قرار داده است، این مسئولیت هر انسانی است که خداوند بر عهده او 
قرار داده است. هر فرد مسلمان نسبت به جامعه مسلمین و جهان پیرامون خویش 
مسئولیت دارد و باید با یک نگاه وسیع و در سطح جهانی برای خدمت به مسلمین و 
محرومان گام بردارد و به این موضوع نگاه کند چرا که رسول گرامی اسلام )صلی 
الله علیه و آله( فرمودند: »مَنْ أصَْبَحَ لا یَهْتَمُّ بأِمُورِ المُْسْلمینَ فَلیَْسَ بمُِسْلمٍِ«؛ آن که 
صبح کند و دغدغه مسلمانان را نداشته باشد، مسلمان نیست. وی در ادامه مسئولیت 
شغلی نمایندگان را امانتی مهم بیان نموده و خاطر نشان کرد: شغل شما امانتی از 
سوی خداوند است، شغل شما مسئولیت آفرین است و باید توجه داشته باشید این 
امانتی که بر عهده شما گذاشته شده وسیله ای برای امرار معاش شما نیست بلکه 
کسانی که به شما رای داده اند و به شما با دید خاصی نگاه می کنند این را به امانت 
به شما سپرده اند. استاد دروس خارج حوزه علمیه در ادامه افزود: این انقلاب برای 

مردم است و همه ما باید خدمتگزار باشیم، این انقلاب با جهاد و شهادت طلبی همین 
مردم به پیروزی رسیده و همین مردم با تمام سختی ها و با وجود فتنه های فراوان 
دشمنان این انقلاب را حفظ کرده اند، امام این شاکله را برای خدمت به مردم بر پا 
نمود و رهبری همان شاکله را حفظ نموده و همان راه را ادامه می دهد. هیچ کس 
حق ندارد مردم را نسبت به آینده انقلاب ناامید کند و ما معتقدیم این انقلاب زمینه 
ساز ظهور امام عصر )عجل الله تعالی فرجه الشریف( است.آیت الله نوری همدانی 
مردم را مهمترین سرمایه و پشتوانه نظام دانسته و یادآور شد: اولین مسئولیت شما در 
برابر همین مردم است و باید قدرشناس مردم باشید و به آنها خدمت کنید. با مردم از 
نزدیک در ارتباط باشید و در میان آنها حضور پیدا کنید و به سخنان و حرف های آنها 
دلسوزانه گوش کنید و در تلخی معیشت و سختی زندگی با مردم شریک باشید و 
از سیره امیر مومنان )ع( پیروی کنید، که حضرت فرمودند خداوند بر پیشوایان عادل 
واجب کرده که زندگی خود را در سطح مردم ضعیف قرار دهند تا فقر مستمندان 
برایشان سخت نباشد. وقتی که عده ای از مسئولین در رفاه و زندگی اشرافی به سر 
می برنند اما محرومان و مستضعفین در سختی زندگی می کنند مردم رنج می 
کشند، از این در وضع قوانین و نظارت بر اجرای آن همواره مردم را در نظر داشته 
باشید. وی دقت در حفظ بیت المال و مصرف درست اموال عمومی را بسیار مورد 
تاکید قرار داد و افزود: باید با نگاهی دقیق به این موضوع نگاه کرد، امروزه تبلیغات 
فراوانی در صدا و سیما پخش می شود و حال آنکه وقت مردم محترم است و این 
خود نوعی ظلم به مردم است، صدا و سیما باید واقعیت ها را بیان کند و سبب رشد 
فرهنگی و بالا بردن سطح آگاهی عمومی شود.این مرجع تقلید شیعیان در پاسخ به 
سوال یکی از نمایندگان درباره حجاب بیان کرد: حجاب و عفاف دو مقوله متفاوت 
هستند بنابراین نباید این دو مقوله با یکدیگر خلط شوند، خیلی ها حجاب ندارند اما 
عفاف دارند الحمدلله زنان کشور ما عفیف هستند ما مسئولیت داریم این پوششی 
را که اسلام لازم دانسته رعایت کنیم و در این راه با دقت گام برداریم و با امر به 

معروف این فرهنگ را در جامعه گسترش دهیم.

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس بیان کرد: درباره اجرای 
قانون تســهیل در صدور مجوزهای کسب و کار بازخورد خوبی در 
جامعه دریافت نکردیم و بعضا سازمان ها این قانون را دور می زنند.

روح الله ایزدخواه در گفت و گو با بازار، در ارزیابی خود پیرو اجرای قانون تسهیل در 
صدور مجوزهای کسب و کار و پافشاری برخی دستگاه ها در زمینه عدم اجرای قانون 
بیان کرد: وزارت اقتصاد و امور دارایی در چند ماه اخیر با قدرت اجرای این قانون مهم 
را در کشور آغاز کرد.وی با اشاره به شکل گیری برخی کمیته ها در این وزارتخانه 
جهت اجرای قانون بیان کرد: در ادامه ســتاد تسهیل در صدور مجوزهای کسب و 
کار در کشور شکل گرفت.این نماینده مجلس تاکید کرد: در عمل درباره اجرای این 
قانون بازخورد خوبی را در جامعه دریافت نکردیم و بعضا سازمان ها این قانون را دور 

می زنند. این نماینده مجلس تاکید کرد: به عنوان مثال برای اجرای این قانون در 
کشور زمان تعیین شد و مقرربود که دستگاه ها باید ظرف پانزده رو به تقاضاها مبنی 
بر صدور مجوزکسب و کار پاسخ بدهند، و اگرنه مجوز، صادر شده قلمداد می شود اما 
این دستگاه ها در موعد پاسخگویی به متقاضی، در سامانه مذکور درج می کنند که 
تقاضای شما در دست بررسی است تا بدین نحوه هم جواب داده باشند و هم کاری 
را انجام ندهند.نماینده مردم تهران در مجلس بیان کرد: بنابراین چنین اتفاقاتی در 
جریان اجرای قانون در کشور رخ می دهد که باید با این مسئله برخورد جدی شود و 
عزم جدی در اجرای قانون شکل گیرد. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تاکید 
کرد: قانون هر چقدر هم دقیق نوشته شده باشد کار اجرا را نمی کند بنابراین سماجت 

در اجرا و برخورد با متخلفین باید مدنظر قرار گیرد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گرانی ســیمان را شایعه دانست و درباره 
افزایش قیمت یونولیت، نیز گفت: ریشــه این موضوع به ماده ای به نام 
استایرن باز می گردد چراکه مهرماه شرکت پتروشیمی پارس در تولید این 
ماده دچار خلل شد و اکنون تولید آن به دلیل مباحث فنی متوقف شده البته 

هماهنگی های لازم به منظور واردات این ماده انجام شده است.
سید رضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت در گفت وگو با خانه ملت درباره گرانی 
سیمان، گفت: در روزهای گذشته فضایی ایجاد شد مبنی بر اینکه با فرارسیدن زمستان، گاز 
واحدهای تولیدکننده سیمان قطع و قیمت ها افزایشی می شود در حالیکه این موضوع کاملا 
شایعه است زیرا خودم آن را پیگیری کردم.وی افزود: حتی قیمت سیمان در بورس کالا که 
بها به صورت پایه تعیین می شود، کاهش نیز داشته یعنی یک پاکت سیمان ۵۰ کیلویی که 
پیش از ۳۵ هزار تومان بوده اکنون به کمتر از این عدد رسیده است.عضو کابینه سیزدهم با 

بیان اینکه در هفته گذشته عرضه سیمان از تقاضا بیشتر بوده بنابراین در کلان ناترازی نداریم، 
ادامه داد: در خُرده فروشی نیز قیمت تا ۵۰ هزار تومان معقول است؛ پس از اینکه خبر افزایش 
بهای سیمان را شنیدم به چند نفر از همکارانم گفتم و آن ها موضوع را در چند شهر پیگیری 
کردند که مشــخص شد قیمت حدود ۵۰ هزار تومان است.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
تصریح کرد: افراد ســیمان را با قیمت ۳۵ هزار تومان به صورت عمده از بورس خریداری 
می کنند البته باید به این عدد ارزش افزده نیز اضافه شود.عضو کابینه سیزدهم نیز توضیح داد: 
ریشه این موضوع به ماده ای به نام استایرن باز می گردد؛ مهرماه شرکتی به نام پتروشیمی 
پارس در تولید این ماده دچار خلل شد و اکنون تولید آن به دلیل مباحث فنی متوقف است 
بنابراین از آنجاکه استایرن ماده اولیه پلی استایرن، زرین و فوم است، کمبود تولید اتفاق افتاد 
 که برای رفع این مشکل با وزارت نفت هماهنگی های لازم به منظور واردات و جبران در حال 

انجام است.

آیت الله نوری همدانی:

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس: »تقاضا در دست بررسی است«؛ تاکتیک دستگاه ها برای فرار از صدور مجوز

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس؛

افزایش قیمت یونولیت ناشی از کمبود تولید مواد اولیه است

صداوسیما باید واقعیت ها را بیان کند

بازخورد خوبی از قانون نگرفتیم

 کشاورزان ترجیح می دهند محصولات غیرصادراتی 
که مصرف داخلی دارند، کشت کنند 

گرانی سیمان شایعه است

معاونت بررسی های اقتصادی اتاق ایران اخیراً گزارشی 
تحت عنوان »واکاوی صادرات ایران به عراق« منتشر کرد. 
این گزارش نشان  می دهد که صادرات ایران به عراق در 

هفت ماه ابتدایی سال جاری 4۲ درصد افت داشت.
به گزارش تجارت نیوز، داده های پژوهشی اتاق بازرگانی ایران درباره 
روابط تجاری ایران و عراق از افت ۴۲ درصدی صادرات به این کشور 
حکایت دارد.این بدان معناست که ایران در حال از دست دادن بازار 
عراق است. در حالی که مزایایی مانند دارا بودن ۱۴۵۸ کیلومتر مرز 
مشترک زمینی و دریایی، تشابه فرهنگ و تاریخ، اهمیت ترانزیتی 
و بازســازی عراق باعث می شود این کشور از لحاظ اقتصادی برای 
صادرات ایران اهمیت پیدا کند.از سوی دیگر، این کشور همسایه حلقه 
 واصل  به دیگر کشورهای  آسیایی  و  به طور  خاص  تر دریای  مدیترانه 
 و  همچنین  قاره  آفریقا به  حساب می آید.در بخش دیگری از گزارش 
اتاق ایران به وضعیت تجاری عراق پرداخته شد. این گزارش نشان 
می دهد که ارزش صادراتی و وارداتی عراق در ســال ۲۰۲۲ به طور 
چشم گیری افزایش پیدا کرد.به استناد این گزارش، ارزش صادراتی 
عراق در ســال جاری میلادی ۱۵۵ میلیارد دلار و ارزش وارداتی آن 
۱۰۵ میلیارد دلار بود که به ترتیب رشــد ۶۵ و ۴۳ درصدی داشت.

گزارش اتاق ایران بیانگر رشد تجاری عراق است. نکته قابل توجه در 

این گزارش آن است که سه شریک اول تجاری عراق یعنی امارات، 
ترکیه و چین، در زمینه صادرات به این کشور طی چند سال گذشته 
عملکرد بسیار بهتری نسبت به ایران داشته اند.موضوع مهم دیگری که 
در این گزارش به آن پرداخت شد، رشد اقتصادی بالای عراق نسبت 
به کشورهای صادرکننده نفت است.صندوق بین المللی پول، متوسط 
رشد اقتصادی عراق در سال ۲۰۲۲ میلادی را ۹.۳ درصد پیش بینی 
کرد. بدان معنا که عراق دارای بیشــترین رشــد اقتصادی در بین 
صادرکنندگان نفت است.با کمرنگ شدن روابط تجاری ایران و عراق، 
آمریکا و عربستان سرمایه گذاری خود را در حوزه زیرساخت های عراق 
افزایش داده اند. همچنین برخی دیگر از کشــورها، به منظور کسب 
سهم بیشتر از بازار عراق، تصمیم به سرمایه گذاری مبالغ قابل توجهی 

در زیرساخت های این کشور دارند.
تجارت ایران و عراق در 7 ماهه ابتدایی سال

آمار گمرک درباره وضعیت تجاری ایران و عراق نشان می دهد که 
در هفت ماه نخست سال جاری، نزدیک به ۱۱.۵ میلیون تن کالای 
بدون غیرنفتی به ارزش ۴.۰۲ میلیارد دلار از ایران به کشــور عراق 
صادر شد که نســبت به مدت مشابه سال قبل از حیث وزنی، افت 
حدود ۴۲ درصــدی و از لحاظ ارزش نیز نزدیک ۲۷ درصد کاهش 
داشت.در همین مدت، ایران ۱۴۶ هزار تن کالا به ارزش ۱۱۲ میلیون 

دلار از کشور عراق وارد کرد که نسبت به مدت مشابه سال قبل به 
لحاظ مقداری کاهش حدود ۸۹ درصدی و به لحاظ ارزشی نیز حدود 
۸۲ درصد کاهش داشت.محصولات ساختمانی، سوخت های معدنی 
و محصولات پالایشگاهی، محصولات غذایی، فلزات و مصنوعات 
فلزی و محصولات شیمیایی، بیشترین اقلام صادر شده به عراق در 

هفت ماه نخست سال جاری بودند.
گاز، دومین کالای مهم صادراتی به عراق

گاز طبیعی، دومین کالای مهم صادراتی ایران به عراق بود که بالغ بر 
۳۵۹ میلیون دلار درآمد صادراتی نصیب کشور کرد.در این گزارش 
آمده است: در برخی مقاطع زمانی به دلیل عدم دریافت درآمدهای 
صادراتی حاصل از صادرات به عراق، صادرات گاز طبیعی ایران به این 
کشور با افت همراه می شود. به همین جهت با توجه به ارزش قابل 
توجه آن، می بایست ضمن پیگیری دریافت مطالبات قبلی، صادرات 
مزبور نیز به خوبی مدیریت شود تا مبادی دیگر جایگزین ایران نشوند.
صادرات گاز طبیعی به دلیل مشترک بودن بزرگ ترین میدان گازی 
ایران با قطر و برداشت گاز از سوی این کشور برای ما اهمیت دارد. 
با توجه به اینکه توافقی بین ایران و قطر برای نحوه بهره برداری از 
میادین پارس جنوبی وجود ندارد، قطر با افزایش میزان بهره برداری 

از میادین مشترک نفت و گاز، جای ایران را در بازار هدف می گیرد.

ارزش صادراتی خربزه و پیاز برای ایران
در بخش کشاورزی ایران با صادرات خربزه و پیاز بیشترین ارزش 
صادراتی را در این گروه کسب کرد.گفتنی است که به غیر از ایران 
کشــورهای ترکیه، امارات، هند و برزیــل از صادرکنندگان بزرگ 
محصولات کشاورزی به عراق هستند. البته اخیرا صادرات بی رویه 

پیاز منجر به افزایش قیمت آن در بازار داخلی شد.
وابستگی عراق به لبنیات ایران

یکی از جذاب ترین بخش های بازار عراق در حوزه لبنیات اســت؛ 
چراکه این کشور تنها می تواند ۱۰ درصد از نیاز داخلی خود را تامین 
کند. به همین جهت ایران در این ســال ها توانست از این وابستگی 
استفاده اقتصادی کند.البته در سال جاری نیز صادرات لبنیات به عراق 

با یک کاهش اندک همراه بود.
نفوذ ترکیه به بازار تجاری ایران و عراق

در حوزه صادرات صنایع غذایی نیز افت چشمگیری اتفاق افتاد و 
نشان از روند نزولی وابستگی عراق به محصولات ایرانی دارد.البته 
شایان ذکر است که افزایش قیمت مواد اولیه، موانع صادراتی، حذف 
ارز ترجیحی منجر به کاهش تجارت میان ایران و عراق شــد.یکی 
از مهم تریــن دلایل کاهش روابط تجاری بین ایران و عراق مربوط 
به تحولات اقتصادی کشــور است. برای مثال، حذف ارز ترجیحی 

صــادرات برخی از محصولات غذایی ماننــد ماکارونی را به دلیل 
عدم صرفه اقتصادی از بین برد.حضور کشورهای دیگر از جمله ترکیه 

در این بخش منجر به از دست رفتن بخش مهمی از این بازار شد.
بازار جذاب عراق برای صادرات مصالح ساختمانی

نیــاز عراق به بازســازی یک فرصت بســیار خــوب پیش پای 
تولیدکنندگان مصالح ساختمانی گذاشت. موضوعی که مورد هشدار 
کارشناسان قرار گرفت؛ چرا که تاکید دارند با فرصت سوزی در این 
بخش بازار عراق را به سایر کشورها نظیر چین و ترکیه واگذار خواهیم 
کرد.گفتنی است که سیمان، کلینکر، محصولات سرامیکی، سنگ 
مرمر و گچ جزو پرتقاضاترین محصولات ایران در بازار عراق است.
در بخش معدنی و فلزی ایران جایگاه مهمــی نزد عراق دارد. چرا 
که بیــش از ۷۰ درصد از صادرات میله های فــولادی و ۷۷ درصد 
از صادرات پروفیل فولادی ایران به مقصد عراق است. البته جنگ 
روســیه و اوکراین فرصتی بود که ایران بتواند در این بخش نقش 
خود را پررنگ تر کند.در بخش تجهیزات و ماشین آلات ایران در هفت 
ماه ابتدایی سال جاری توانست با صادرات کولرآبی به عراق ارزآوری 
خوبی داشته باشد. یکی از کالاهای مهم در حوزه ماشین آلات صنعتی، 
 صادرات توربین های بخار به عراق است که بازار عراق سهم حدود

 ۶۲ درصدی از صادرات ایران را در اختیار دارد.

فرصت سوزی ایران در بغداد
اتاق بازرگانی ایران: صادرات به عراق 42 درصدکاهش یافت

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس در مصاحبه با اقتصادآنلاین 
گفت: با توجه به اینکه برنج در حال حاضر کشت نمی شود، فعلًا 
مبنای توزیع کود شیمیایی و حمایت ها قرار ندادیم، ولی زمانی که 
بحث کشت محصول برنج بشود که یکی از اقلام حیاتی کشور 

است، قطعاً حمایت های خاص صورت می گیرد.
به گزارش اقتصادآنلاین، علیرضا نظری، عضو کمیسیون کشاورزی، آب و منابع 
طبیعی در خصوص افزایش قیمت کالاهای کشاورزی بیان کرد: ما ۱۱ قلم کالای 
اساسی کشور را بر اساس ماده واحده خرید تضمینی محصولات کشاورزی و با دو 
تبصره که در سال ۹۹ در مجلس یازدهم اصلاح شد؛ قیمت تضمینی را براساس 
هزینه های تمام شده و سود متعارف تعریف کردیم که هر سال قبل از فرارسیدن 
زمان کشت اعلام می شود. برهمین اساس تولیدکنندگان می توانند تصمیم بگیرند 
که چه نوع کشتی داشته باشــند.وی در ادامه توضیح داد: لذا هر جنسی از این 
۱۱قلم کالای اساسی که تولید می شود نرخ تضمینی دارد. در بحث صادرات هم 
نگرانی هایی وجود داشت که ما محصولاتی را صادر کنیم و بعد در داخل کشور با 
کمبود مواجه بشویم، مخصوصا محصولات پرآب بری که با توجه به محدودیت 
ما در منابع آب و خشکسالی تولید می شوند. اما با توجه به وضع عوارض با توجه 
صادرات تازه خوری و محصولات آب بر، به نظر می آید تولیدکنندگان ترجیح بدهند 
محصولاتی را کشت کنند که نیاز به صادرات نداشته باشد و مصرف داخلی دارند.

نظری مطرح کرد: در واقع صادرات یکسری از محصولات به دلیل تعرفه ای که 
برای آنها در نظر گرفته شده، ارجحیت نخواهد داشت و سود آور نیز نخواهد بود. به 

نظر می آید این موارد گام های خوبی است که برداشته شده است.
این نماینده گفت: این سیاست هایی است که ابلاغ شده و دولت انجام می دهد. 
در بحث الگوی کشتی که در سال جاری ابلاغ شد، از چهار قلم کالاهای اساسی 

یعنی  گندم، جو، ذرت و سویا حمایت های خاص صورت می گیرد؛ مثلًا برای کود 
شیمیایی نزدیک به یک میلیون تومان یارانه پرداخت می شود. اما محصولاتی 
که امروز در اولویت کشــت نیستند، مشمول این حمایت ها نیستند. نظری در 
مورد افزایش قیمت چشمگیر برنج بیان کرد: در خصوص افزایش قیمت برنج از 
مسئولان وزارت کشاورزی پرسیدیم و گفتند قیمتی که الان اعلام کردیم برای 
محصولاتی است که در پاییز کشت می شوند. برای برنج که الان کشت نمی شود، 
فعلًا مبنای توزیع کود شیمیایی و حمایت ها قرار ندادیم ولی زمانی که بحث کشت 
محصول برنج بشود که یکی از اقلام حیاتی کشور است، قطعاً حمایت های خاص 
صورت می گیرد. نظری در مورد محصولات آب بر گفت: دولت به دنبال این است 
که در بحث کشت محصولات آب بر شرایط را به گونه ای تعریف کند تا کسی به 
فکر صادرات نباشد. از سوی دیگر در بحث محصولات آب بر رعایت اصول کشت 
با توجه به محدودیت منابع آبی در جدولی که وزارت جهاد و کشاورزی به استان ها 
ابلاغ کرده، مشــخص شده است. هر استانی متناسب با مزیت های منطقه ای 
مشخص است که چه نوع محصولاتی در اولویت کشت این منطقه قرار دارد؛ 
در این قضیه بحث بهره برداری بهینه در ظرفیت های آبی دیده شده است.وی 
در ادامه بیان کرد: از طرفی بحث توسعه کشت های گلخانه ای با فضا و آب کمتر 
مورد حمایت جدی دولت است، به این معنا که وام های خوبی اختصاص داده شده 
است. حمایت دولت در این بخش ها تعریف شده تا ما به سمت تولید محصولاتی 
در فضای محدودتر و مصرف آب کمتر برویم. عضو کمیسیون کشاورزی مجلس 
اعلام کرد: این سیاست ها ابلاغ شده است. اگر در جایی تخلف از این سیاست ها 
صورت بگیرد، وزارت نیرو از افراد خاطی هزینه سنگینی برای قیمت حق نظاره 
آب ها و همچنین هزینه برق چاه های آب دریافت می کند. از سوی دیگر دولت 

حمایت خود را در بخش هایی انجام می دهد که منطبق با الگوی کشت باشد.

علی جدی عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس گفت: 
نمی دانیم با وجود فروش خوب نفت و درآمدزایی مالیاتی که به 
اذعان مسئولین رشد داشته است، چرا تخصیص اعتبارات بودجه 

صورت نمی پذیرد و یا این تخصیص ها پائین است.
بودجه کل کشور، دخل و خرج یک ساله دولت است. در این برنامه، درآمدها و 
هزینه های دولت تخمین زده می شود. این برنامه طی یک سند که به آن لایحه 
بودجه گفته میشود، هر سال طبق قانون در ۱۵ آذر ماه توسط دولت به مجلس 
تقدیم می شود. بعد از اینکه مجلس آن را بررسی و تصویب کرد، این لایحه به 
قانون بودجه تبدیل میشود. قانون بودجه، مبنای اصلی دولت برای دخل و خرج 
در سال بعد است.در حالی دولت سیزدهم دومین بودجه خود را تا روزهای آینده 
تقدیم مجلس می کند که نمایندگان نسبت به تخصیص منابع بودجه سال ۱۴۰۱ 

گلایه های جدی دارند.
در حالی به اذعان نمایندگان منابع بودجه به درستی تخصیص پیدا نمی کند که 
کسری بودجه طی سالهای گذشته مزید بر علت بوده است. این در حالی است 
که نمایندگان با علم به اینکه کسری بودجه در سالهای گذشته شرایط تخصیص 

بودجه را پائین اورده بود، تاکید دارند که امسال کسری آنچنانی نداشتیم.
علی جدی در گفت و گو با بازار، با اشــاره به اعداد و ارقام کسری بودجه سال 

۱۴۰۱ بیان کرد: دقیقا اطلاعی از رقم کسری بودجه نداریم و البته این ارقام و 
اعداد در گزارش تفریغ بودجه درج شده است.وی تاکید کرد: با این حال باید در 
زمینه کســری بودجه گفت که درآمدها در سال جاری خوب بوده است.عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس بیان کرد: به واقع فروش نفت ما نسبت به سال 
گذشته خیلی بهتر بوده و اعداد و ارقام تعیین شده در بودجه درحال محقق شدن 
است.این نماینده مجلس تاکید کرد: همچنین مسئولین مالیاتی اذعان دارند که 
درآمدهای مالیاتی کشور از سال گذشته بهتر و بیشتر شده است که این می تواند 
کسری های ما در بودجه را جبران کند.نماینده مردم شیروان در مجلس تاکید 

کــرد: با این حال ما نمی دانیم با وجود فروش خوب نفت و درآمدزایی مالیاتی 
که به اذعان مسئولین رشد داشته است، چرا تخصیص اعتبارات بودجه صورت 

نمی پذیرد و یا این تخصیص ها پائین است.
اذعان به کسری بودجه خیلی منطقی به نظر نمی رسد

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس بیان کرد: با توجه به شرایط صورت 
پذیرفته حداقل باید تخصیص بودجه به درستی صورت پذیرد و شرایط فعلی 
پذیرفتنی نیســت.این نماینده مجلس ادامه داد: به واقع ما در سالهای گذشته 
فروش نفتمان مشکل داشت و مالیات ستانی کمتری داشتیم که کسری بودجه 
در این شرایط منطقی بود اما امسال شرایط بهتر بوده و باید تخصیص منابع بودجه 
به درستی صورت می پذیرفت بنابراین اذعان به کسری بودجه خیلی منطقی به 
نظر نمی رسد.اما انتقادات به عدم تخصیص منابع بودجه به همین جا ختم نشده 
و این مسئله حتی باعث شده تا نماینده خلخال در مجلس از شرکت در جلسات 

بررسی بودجه ۱۴۰۲ به دلیل عدم تخصیص منابع صرف نظر کند.
سید غنی نظری در این زمینه به بازار گفته بود؛ بنده این بار تصمیم گرفتم که 

به بودجه سالیانه رای ندهم و حتی در جلسات بررسی این بودجه شرکت نکنم.
وی درباره چرایی این مسئله بیان کرد: به واقع ۲۹۰ نماینده درباره بودجه سالیانه 
تصمیم گیری می کنند و اما اگر این بودجه با منویات رئیس ســازمان برنامه 

وبودجه مطابقت نداشته باشد، هیچ تخصیص منابعی صورت نگرفته و مواد آن 
کان لم یکن تلقی می شوند.این نماینده مجلس بیان کرد: اگر تمام مجلس درباره 
بودجه تصمیم بگیرد و اما اراده ای در سازمان برنامه و بودجه نباشد، به اصطلاح 

ما در مجلس معطل هستیم.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس تاکید کرد: به واقع رئیس مجلس باید از 
حیثیت مجلس دفاع کند، از این رو بنده اگر رئیس مجلس بودم مطمئن باشید 
اولین اقدام من حذف ســازمان مدیریت و برنامه ریزی بود. نظری بیان کرد: 
متاسفانه این سازمان نه برنامه ریزی و نه مدیریتی بر امور دارد و تخصیص بودجه 

در این سازمان هم محل ایراد است.
این نماینده مجلس بیان کرد: ما ۱۰۳ هزار میلیارد تومان بودجه برای اشتغالزایی 
مصوب می کنیم و اما مسئولین یک ریال از آن را پرداخت نمی کنند و می گویند 
تخصیصی دوبرابری در این بخش داشته ایم. خب این جای سوال دارد که این 
تخصیص ها کجا پرداخت شده که ما آن را مشاهده نکردیم؛ یعنی به کجا و چه 
کسی تخصیص داده اند و چه کسانی استفاده کرده اند لذا این موارد باید شفاف 
شود.این نماینده مجلس بیان کرد: با این وضعیتی که مجلس در زمینه بودجه 
ریزی دارد، بودجه نریزد بهتر است! در این بخش عمده ایرادات متوجه مجلس 

است چراکه این مجلس است که باید دولت را مکلف به اجرای بودجه کند.

کسری بودجه منطقی نیست
فروش نفت و مالیات ستانی مناسب؛ چرا منابع بودجه تخصیص داده نمی شود؟


